
گفت و گو با خانواده رزمی کار محله اروند که 
مدال های رنگارنگ قهرمانی بر گردن آویخته اند

۴۴

رزمِ خانوادگی

۶

بناى قديمى محله چهنو هر روز طلوع خورشيد را مى بيند

«مسجد جامع محله» عنوانی است که حالا خیلی از اهالی آن را به مسجد رضویه 
واقع در چمن۵۹ نسبت می دهند. مسجدی قدمت دار و شناخته شده که با مدیریت 

حاج علی اصغر عابدزاده ساخته شده است...

ردّ پاى مرحوم عابدزاده
 در مسجد «رضويه»

گزارشى درباره مشكلات ريز و درشت خيابان حر13

۷

«كوچه حمام» در انتظار آبادى
ترافیک، عقب نشینی ها، پیاده روها و... معضلاتی هستند که  از دیرباز کوچه حر۱۳ 
معروف به کوچه حمام و اهالی آن گرفتارش بوده اند و با وجود پیگیری های ما و اهالی 
در این سال ها چیزی تغییر نکرده است. با تماس های مکرر ساکنان و کسبه این کوچه 

تصمیم می گیریم که بار دیگر به مشکلات قدیمی این کوچه بپردازیم و ...

يك تكه شدن پياده روهاى چهل تكه
در نشست مسئولان شهردارى منطقه6 با اهالى محله چهنو مطرح شد

بهسازی پیاده روهای نامناسب محله چهنو، رسیدگی به وضعیت انگشترفروش های 
بوستان رز، بررســی اولویت های طرح «محله ما» مهم ترین محورهای نشست 
مسئولان شهرداری منطقه۶ با اهالی این محله بود.به گزارش شهرآرامحله، در این 

نشست که بعد از نماز مغرب و عشا در مسجد رضویه محله چهنو برگزار شد...
۲

  8 صفحه

 SHAHRARANEWS.IR   دريافت نسخه الكترونيك شهرآرامحله از 

محلات منطقه ما : چهنو، كارمند    ان اول، اســوه هاى 
دفاع مقدس، كارمند    ان د    وم، محمد    آباد    ، شهيد  مصطفي 
خميني،  شــيرين،  اميرآباد    ، معقول، كشاورز،  پورسينا، 

موعود    ،اروند ،    انصار و شهيد     باهنر
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محلات منطقه ما : چهنو، كارمند    ان اول، اســوه هاى 
دفاع مقدس، كارمند    ان د    وم، محمد    آباد    ، شهيد  مصطفي 
خميني،  شــيرين،  اميرآباد    ، معقول، كشاورز،  پورسينا، 

موعود    ،اروند ،    انصار و شهيد     باهنر

شهرآرا

اهالى شهرك شهيد باهنر براى بزرگداشت مقام شهدا دور هم جمع شدند

وقتى عطرى آشنا در محله پيچيد
سادگی مراسم با یک رنگی 
داشت.  هم خوانی  شهدا 
برنامه یادواره شهدا برگرفته 
شهرک  اهالی  ارادت  از 
شهداست  به  باهنر  شهید 
گذشته  جمعه  عصر  که 
و  فاطمیه  ایام  با  هم زمان 
سلیمانی  سپهبد  شهید  خاک سپاری  روز  سومین  در 

در مسجد طفلان مسلم این محله برگزار شد.

سردار سرتیپ دوم اکبر نجاتی از فرماندهان دوران دفاع 
مقدس نیز از مهمانان ویژه این مراسم کاملا مردمی بود. 
به گفته یکی از دست اندرکاران این یادواره، پایگاه بسیج 
شهید عامل و مساجد طفلان مسلم و جوانان بنی هاشم 
شهید باهنر برایش سنگ تمام گذاشتند.با گرداندن پرچم 
صلوات  زینب(س)صدای  حضرت  حرم  شده  تبرک 
همه محله را پر کرد، انگار عطری آشنا به مشام رسیده 
و  مسجد  در  نیز  دیگری  یادبود  مراسم  هم زمان  بود. 

حسینیه قمر بنی هاشم این شهرک برپا شد.

بهسازی پیاده روهای 
مناســب محلــه  نا
چهنــو، رســیدگی 
ضعیــت  و بــه 
انگشــترفروش های 
بوستان رز، بررسی 
یت هــای طرح  اولو
«محله ما» مهم ترین محورهای نشست مسئولان 
شــهرداری منطقه۶ بــا اهالی این محلــه بود.به 
گزارش شهرآرامحله، در این نشست که بعد از نماز 
مغرب و عشا در مسجد رضویه محله چهنو برگزار 
شــد،خانم  دانایی، نماینده طرح محله ما، درباره 
اعلام نتایج نظرسنجی نهایی مردمی گفت: قرار 
بود طرح محله ما به یکی از پروژه های عمرانی که 
نیاز مردم بود، اختصاص پیدا کند. از دهم آذر این 
پروژه در شــهرداری منطقه۶ شروع شد و در یک 
بازه ســه هفته ای ادامه پیدا کرد. با اهالی و کســبه 

صحبت کردیم.

 اختصاص ۳۰۰میلیون تومان برای 
بهسازی پیاده روها

دانایی ادامه داد: ۱۳۲۳نظر را در قالب ۴۰بخش 
مرتــب کردیم. در این بخش ها یک ســری نیازها 
مرتبط به شــهرداری اســت. هــم عمرانی و هم 
غیرعمرانــی. یک ســری نیازهــا هــم مرتبط با 
شهرداری نبود اما چون خواسته اغلب مردم بود، ما 
با مسئولان شهرداری مطرح کردیم و آن ها واسطه 
شما و ســازمان های مربوطه می شوند. در نهایت 

۵نظر اصلی که بیشترین اولویت را بر اساس آرای 
شما در استماع عمومی داشت انتخاب شد.

وی افزود: استانداردسازی پیاده روها بیشترین اولویت 
را داشــت، بعد از آن آســفالت کوچه های محله، 
سرویس دهی نامناسب خدمات شهری، سامان دهی 
فضای سبز و نصب ســرعتکاه داخل محله ها برای 
امنیت بیشتر. از این آیتم ها مناسب سازی پیاده رو جزو 
پروژه های عمرانی قرار گرفت و بودجه ۳۰۰میلیون 
تومانی به آن اختصاص پیدا کرد. این بودجه صرف 
بخشی از این طرح می شود.دانایی خاطرنشان کرد: 
مسئله بعدی سامان دهی فضای سبز به ویژه پارک در 
آیت ا... صدوقی۲۵ است که قرار است فضای بازی 

مثل پینگ پنگ و فضای نشیمن برای آن ایجاد شود.
او درباره پروژه های غیرعمرانی که شهرداری متقبل 
انجام آن شد نیز گفت: اولین مورد نصب سرعتکاه در 
ابتدای ورود به محله چهنو تا بولوار چمن که قرار است 
جدا از بودجه ۳۰۰میلیون تومانی اجرا شــود. برای 
رفع مشکلات پارک ریحان قرار شد شهرداری منطقه 
هرس شمشادهای محله که جلوی دید مردم به داخل 
پارک را می گیرد، انجام بدهد و کار دیگر نصب یک 

حلقه بسکتبال در این پارک است.

 نظرسنجی کاملا مردمی
 در ادامه لکزی، معاون فنی و اجرایی شــهرداری 
منطقــه۶، توضیحاتــی ارائــه داد: از تعــداد 
۱۳۲۳نظری که جمع آوری شــده ۲۰۳مورد آن 

درباره مناسب سازی پیاده روها بود.
 او در پاسخ به تردید مطرح شده از سوی شهروندان 

که بهسازی پیاده روسازی یا مرمت آن جزو وظایف 
شــهرداری اســت و بهتر بود این اعتبار به مسئله 
دیگری اختصاص می یافت، گفت: خیلی اوقات 
بــه محلات فرعی اعتباری از ســوی شــهرداری 
تخصیص پیدا نمی کنــد. آن هم طبق ضوابطی که 
در ستاد است. طرح محله ما برای همین معضلات 
در این موارد گوشه و کنار است. در واقع این طرح، 
کمکی بود به محلات کوچک که یک سری نقایص 
که اعتبارات ســتادی به آن اختصاص نمی یابد از 
این طریق برطرف شــود. محله ما قرار است باعث 
رضایتمندی شهروندان بشود. تمام نظرسنجی هم 
از سوی مردم بوده است. ما هیچ خوراک فکری ای به 
مردم ندادیم.لکزی همچنین درباره نصب سرعتکاه 
در ابتدای بولوار ورودی چمن گفت: سرعتکاه ها با 
شیوه جدیدی اجرا م   می شود با مواد زیباتر و شکیل تر 
که برای افزایش ایمنی این شهروندان اجرا می شود.

 انگشــترفروش ها را بــا حضــور 
خانوادگی از بوستان رز برانید

معاون فنــی و اجرایی منطقه با بیــان اینکه نزدیک 
۶۰میلیارد ریال اعتبارات عمرانی صرف این ناحیه 
شد، درباره زمان اجرای اولویت های انتخابی مردم 
در محله ما گفت: گرچه پیاده روسازی از ابتدای هفده 
شهریور آغاز شده اما طرح محله ما دو طرف چهنو ۱۹ 
تا مصلی ۱۵ امسال اجرا می شود.لکزی به در خواست 
شهروندان برای جمع آوری انگشترفروش های بوستان 
رز در خیابان مصلی نیز واکنش نشان داد: خانواده ها 
با حضور پررنگ شان می توانند انگشترفروش ها را از 

سراسر عشق بود و شجاعت. 
سراسر زیبایی بود و جسارت 
و مردم چقدر عاشقانه از او 
استقبال کردند. چه سیل وار 
به خیابان ها ریختند و اشک 
عشــق ریختند. در وداع با 
سردار چه عشــقی نثار این 
گوهر نایاب کردنــد و کرمان در قلبش چــه گوهر نابی 
خواهد داشت! خوشــا به حالت کرمان! خوشا به حالت 

ایران!
سردار سلیمانی رزمنده شجاع ســال های دفاع مقدس 
بود که قصد کرده بود راه کربلا را ادامه دهد. با آغاز جنگ 
ســوریه و طولانی شــدن آن و منازعات در عراق شهرت 
این فرمانده عالم گیر شــد و ترس بر جان تروریست های 
جهان انداخت. وحشــت و کابوســی که این ســردار 
برجسته در تروریست ها ایجاد کرد عاقبت باعث طراحی 
شیطانی ترور این بزرگمرد شــد.در روزهای اخیر اخبار 
و عکس های فراوانی از ایشان منتشــر شد. از این میان، 
عکسی از ایشــان داخل هواپیما منتشر شده است که در 
حال مطالعه و یادداشت برداری از کتاب گابریل گارسیا 
مارکز بــا نام «گزارش یک آدم ربایی» اســت. این کتاب 
ماجرای مســتندی از ربودن و رهاسازی افراد سرشناس 
در دهه۹۰ در کشــور کلمبیاســت که اثری متفاوت از 
دیگر آثار مارکز است. این تصویر، آن هم داخل هواپیما 
با آن همه دغدغه ای که ایشــان داشــتند فقط و فقط دلیل 
جایگاه ارزشــمند مطالعه نزد این بزرگوار است. ایشان 
بادقت کتاب های حوزه دفاع مقدس را می خوانده اند و بر 
برخی کتاب های حوزه دفاع مقدس که از قهرمانان سخن 
می راند تقریظ نوشــته اند. یکی از ایــن کتاب ها، کتاب 
«رادیو» داســتان زندگی و خاطرات ســردار محمدرضا 
حسنی ســعدی از دوران اسارت ایشــان است. کتاب 
«وقتی مهتاب گم شــد» کتاب دیگری است که ایشان بر 
آن تقریظ  نوشته و متعاقب آن یادداشتی منتشر کرده اند. از 
یادداشت های دیگرش یادداشتی است که درباره کتاب 
معصومه آباد با نام «من زنده ام» نوشته اند. در واقع تقریظ 
و یادداشت های ایشان به نوعی دعوت و تشویق به مطالعه 

این کتاب ها بوده است.
اگر به دنبال بخشی مستند از خاطرات ایشان در سال های 
دفاع مقدس هســتید کتاب «حاج قاســم؛ جستاری در 
خاطرات حاج قاسم سلیمانی» را به شما معرفی می کنم. 
این کتاب به کوشش علی اکبری مزدآبادی در ۱۶۷صفحه 
گردآوری شــده اســت. این کتاب مصور است و حاوی 
عکس هایی جالب از ایشان و هم رزمانش است. در این 
کتاب خاطرات و نکته هایی که از زبان خود ایشــان بیان 
شده و سند آن ها در اختیار گردآورنده بوده گزینش و منتشر 

شده است. برشی از متن کتاب این گونه است:
«خدایا! به آن تپش قلب ها قسم ات می دهیم !

خدایا! به آن ردّ پاها قسم ات می دهیم!
خدایا! به آن نمازهایی که در کنار این نهر ها خوانده شد!

خدایا به آن جنازه هایی که از اروند برنگشتند...!
جز شهادت برای ما نخواه.»

یادمان نــرود قدم نهادن در مســیر او این نیســت که تنها 
رزم جامه بپوشیم و در میدان نبرد با دشمن بجنگیم، اگر من 
کتاب دار در کارم اخلاص داشته باشم و با حوصله و صبوری 
کنار مراجعه کننده ها باشم و راهنمایی شان کنم، اگر معلم در 
تدریس خود کم نگذارد، کارمند نهایت خدمت را به ارباب 
رجوع کند، محصل درس بخواند  و پژوهش کند و تنبلی را 
کنار بگذارد و کاسب غش در معامله نداشته باشد و در یک 
کلام همه ملت از کوچک و بزرگ در همان جایی که هستیم 
بهترین باشیم و برای رضای خدا و خلقش به اندازه تکلیف 
و بضاعتمان گام برداریم، یعنی سلیمانی وار رفتار کرده ایم 
و این گونه اســت که خداوند تاج عزت و آبرو بر سر اشرف 

مخلوقاتش می نهد. تا باد چنین بادا!  

 سردار شهيد كتاب خوان 

برگزاری دومین استماع 
عمومی در «امیرآباد»

به قلم دوربین

حرف  اول

در نشست مسئولان شهردارى منطقه6 با اهالى محله چهنو مطرح شد

يك تكه شدن پياده روهاى چهل تكه

شهرکی

انسیه شهرکی
دبیر شهرآرا محله

از تعداد 
۱۳۲۳نظر 
استماع 
عمومی 
محله چهنو 
۲۰۳مورد 
درباره 
مناسب سازی 
پیاده روها بود

سهیلا حسنی
کتابدار محله محمدآباد
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فکرش را بکنید یک هفته 
زباله هــای شــهری از در 
منازلمــان جمــع آوری 
نشــود، یا پاکبانی در کار 
نباشد که از نیمه شب معابر 
را رفت و روب کند، یا باران 
و برف پشت سر هم ببارد 
و سیلاب آن هم در کوچه های تنگ و باریک و شیب دار 
منطقه۶ که از گذشــته های دور همین طور غیراصولی 
ساخته شده راه بیفتد. تصور می کنید با این اتفاقات چه 
بر سر شهر خواهد آمد؟ مطمئن باشید دیگر از این همه 
لذت و زیبایی خبری نخواهد بود. از بوی تعفن و خطرات 
بیماری های همین زباله های دپو شــده جان سالم به در 
نخواهیم برد. این ها را گفتم که نظر شما را به این نکته جلب 
کنم و بگویم که ما هم به عنوان یک شهروند مسئول شهر 
هستیم. گرچه واحد خدمات شهری در شهرداری ها یک 
واحد بسیار مهم و اثرگذار در آراستگی شهری است و اگر 
این واحد به خوبی نتواند کار خود را انجام دهد مطمئن 
باشید شهر و شهروندانش دچار مشکلات بی شماری 
خواهد شــد .به همین ســبب حمید مهدوی نیا، رئیس 
اداره خدمات شهری منطقه۶، پاسخ گوی پرسش های 

شهرآرامحله است که بخش نخست آن را  می خوانید.
ین اقدام انجام   *از ابتدای امســال تاکنون مهم تر
شده در حوزه خدمات شهری منطقه۶ چه موردی 

بوده است؟
امســال از مهم ترین اقدامــات انجام شــده اصلاح و 
بهبود خدمات ارائه شده به شــهروندان در راستای رفاه 
بیشــتر و همچنین ارتقای سطح و کیفیت خدمات بوده 
اســت. باتوجه به راه اندازی سامانه ســجا و تسریع در 
ارتباط شــهروندان با عوامل اجرایی و رؤسای ادارات، 

درخواست ها و نواقص موجود با سرعت بیشتری انعکاس 
داده  می شود بنابراین در این زمینه سعی بر آن شده است 
علاوه بر تســریع در اجابت درخواست شهروندان برای 
اصلاح فرآینــد و روش عملیاتی در ســریع ترین زمان 
اقدام شد. به عنوان مثال در مبحث عملیات جمع آوری 
زباله خانگی با اصلاح مسیر و حرکت خودروها  و درباره 
رفت و روب معابر با اصلاح و نظارت بهتر در راســتای 
درخواست های مردم سعی بر ارتقای کیفیت شد. از جمله 
موارد دیگری که از ابتدای امسال سعی بر رفع و اصلاح آن 
شد رفع آب افتادگی ها در معابر فرعی و کم عرض به ویژه 

در محدوده پورسینا، معقول و دهنوی را  می توان نام برد.
*رفــع آب افتادگی احتمالی معابر بــا چه ترفندی 

عملیاتی شده است؟
در سال۹۸ با حفر حدود ۸۰حلقه چاه در معابر کم عرض 
که امکان تردد خودروهای لجن کش در مواقع بارندگی 
نیست ســعی شده اســت که تاحدودی از معضلات و 
مشکلات شهروندان کاسته شود. همچنین با لای روبی 
۱۲٫۰۰۰متر طول کانال ها علاوه بر رفع معضلات ناشی 
از رسوبات داخل کانال ها از جمله بو و... در جمع آوری 

آب های سطحی در مواقع بارندگی تسریع شد.
*گاهی شهروندان منطقه اعلام  می کنند که در برخی 

کوچه ها زباله جمع آوری نمی شود ؟
 نارضایتی شــهروندان بــرای جمع آوری نکردن زباله 
در معابر علل متعددی دارد. پارک خودروها در داخل 
کوچه ها یا معضلات خاص هر معبر باعث  می شــود 
بعضا امکان تردد خودرو در معبر وجود نداشته باشد و 
کارگران به اجبار با دست زباله ها را از کوچه بیرون کشیده 
و به خودروی حمل زباله منتقل  می کنند. این مســئله 
باعث  می شــود که در برخی مــوارد زباله ها به موقع به 
بیرون منتقل نشود. برای رفع این موضوع در معابر دارای 

مشکل، مثل حشمتی ۶- حر ۸ – حر ۱۰ – امیرآباد۲۲ – 
ضمن گفت وگوی چهره به چهره با شهروندان و نصب 

بنر تا حدودی مشکل را برطرف کردیم.
*در مراجعات شهروندان به شهرآرامحله این گله مندی 

وجود دارد که شهرک شیرین موش زیاد دارد؟ 
درباره موش ها در شهرک شیرین پس از اعلام شهروندان 
به محل مراجعه کردیم و مشخص شد اراضی کشاورزی 
انتهای شهرک خاستگاه این موش هاست. همچنین در 
محدوده کال های قره خان و امیرآباد، شــکایت هایی 
مبنی بر وجــود مــوش در کال و فاضلاب ها دریافت 
شد که پس از بررســی محل برای طعمه گذاری اقدام 
شــد. در امیرآباد۲۲ و شهرک شــهید بهشتی علاوه بر 
طعمه گذاری به شــهروندان نیز طعمه داده شد تا برای 

قراردادن آن در منازل و معابر اقدام کنند. 
*چرا گذاشتن زباله در موقع و مکان مقرر بعد از این 

همه سال نهادینه نشده است؟ 
آموزش شهروندی نقش بسزایی در این زمینه دارد که فقط 
یک نهاد یا ارگان متولی آن نیســت و جمیع نهادها باید در 
این زمینه اقــدام کنند. خود شــهروندان  می توانند نقش 
مهمی درباره مسائل و معضلات شــهری داشته باشند. 
احساس مسئولیت بیشتر، توجه به محیط و جامعه اطراف 
و رعایت موازین شهری توسط شهروندان از مسائل مهم در 
فرهنگ سازی و رعایت اصول شهرنشینی است. گام اول 
را  باید خانواده ها و مدارس بردارند.رعایت آداب و اصول 
زندگی شهروندی مثل ضوابط رانندگی خودرو و تردد در 
معابر و جمع آوری پسماند و... همه از خانواده و مدارس 
 باید آموزش داده و رعایت شــود و تک تک افراد باید خود 
را ملزم به رعایت موارد کنند. ســپس باید  سیاست تنبیه یا 
تشویق را در پیش گرفت. با بررسی نوع رفتار انسان ها در 

جوامع پیشرفته  می توان الگوهای زیادی کسب کرد. 

آنجا برانند.حسنی، نماینده سازمان اتوبوس رانی، هم دغدغه 
مردم برای ایجاد خط مستقیم از چهنو به حرم مطهر و جابه جایی 
ایستگاه در خیابان مصلی۳ را چنین پاسخ داد: ون شماره ۱۰۶۷ 
مستقیم از چهنو به سمت بولوار شهدای حج که نزدیک حرم 
مطهر است مسافران را جابه جا می کند. از طرفی برای جابه جایی 
ایستگاه اتوبوس از مصلی۳ به ۷ سازمان ترافیک باید نظر بدهد 

و ما به نوبه خود این موضوع را منتقل می کنیم.

 اتصال چهنو امکان پذیر نیست
رئیــس ناحیه یک منطقه۶ شــهرداری هم پیــش از آنکه به 
پرسش های اهالی پاسخ دهد، درباره اولویت نخست طرح 
محله ما گفت: چهنو خیابان اصلی نیست روی همین حساب 
با کمک گروه محله ما این پیاده رو سازی در معابر فرعی انجام 
می شــود.تفضلی همچنین در پاســخ به پورجانی، معتمد 
محله چهنو که در خواست یک تکه شدن چهنو را به نمایندگی 
از سوی اهالی محله مطرح کرد، گفت: باتوجه به اینکه دو تا 
دوربرگردان نزدیک تقاطع مصلی و تقاطع شــیرودی داریم 
این از نظر ترافیکی مقدور نیست که  فاصله ایجادشده چهنو 

برطرف شود اما باز هم پیگیری می کنیم.
رئیس ناحیه یک هم گله مندی مطرح شــده از سوی کسبه 
فرش فروش خیابان چمن که اجازه پهن کردن و اندازه گیری 
موکت در پیاده رو با توجه به مســاحت کم مغازه هایشان را 
ندارند، چنین پاسخ داد: این کار از مصادیق آشکار سدمعبر 
و مشکل ساز است. اگر همان زمان یک فرد دارای معلولیت 
یا پیرزن و کودک بخواهد از پیاده رو عبور کند و آمد و شدش 
با دشواری رو به رو شود، چه کسی پاسخ گوست؟ از سویی 
اگر  این کار شاکی شخصی داشته باشد، شهرداری وارد عمل 

شده و به فرد خاطی تذکر می دهد. 

  شهرکی

 استماع عمومی دوم پروژه «محله ما» در محله امیرآباد برگزار شد.
 به گزارش شهرآرامحله، خسروی، کارشناس اجتماعی منطقه۶، گفت: در این استماع 
عمومی مهم ترین چالش ها و موانع در مسیر پیشرفت محله از سوی شهروندان بحث 

و بررسی شد.

 وی ادامه داد: شهروندان با هم فکری نظرسنجی اولیه را مورد نظر قرار دادند و سرانجام 
در این مرحله پروژه هایی را برای اجرا مصوب کردند. از جمله موارد مطرح شده در این 
محدوده بهسازی معابر و پیاده رو، جمع آوری زباله و نصب سرعتکاه و ایجاد مکان 

ورزشی و فرهنگی برای جوانان و نوجوانان و... است.

رئیس اداره خدمات شهری منطقه۶ تشریح کرد

از طعمه گذارى براى موش هاى «شيرين»، تا حفر 80حلقه چاه
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محلات منطقه ما : چهنو، كارمند    ان اول، اســوه هاى 
دفاع مقدس، كارمند    ان د    وم، محمد    آباد    ، شهيد  مصطفي 
خميني،  شــيرين،  اميرآباد    ، معقول، كشاورز،  پورسينا، 

موعود    ،اروند ،    انصار و شهيد     باهنر

بزرگ ترین حامی

گفت و گو با خانواده رزمی کار محله اروند که مدال های رنگارنگ قهرمانی بر گردن آویخته اند

رزمِ خانوادگى
كوچـك  خانـه  ايـن  در  چيـز  همـه 
ورزش  از  بويـى  و  رنـگ  متـرى  پنجـاه 
دارد. از كيسـه بوكـس آويزان در وسـط 
رزمـى  لبـاس  تـا  بگيريـد  پذيرايـى 
شمشـير  و  نانچيكـو  چـوب،  و  بچه هـا 
تـوى دست هايشـان. كوچك تريـن عضو 
ورزشـكار اين خانواده پرجمعيت، سـاناز سـه سـاله و ريزه ميزه 
اسـت كـه زودتـر از همه بـا لبخنـد نمكينـى كـه كل صورتش 
را پوشـانده اسـت بـه اسـتقبالم مى آيـد و بعـد از چنـد ثانيـه 
مـى رود در مركـز خانـه مى ايسـتد، نانچيكـو را در دسـت هاى 
كوچكـش جابه جـا مى كنـد و جورى كـه اصلا به قـد و قواره اش 
نمى آيـد پرقـدرت و تيـز و فرز تـكان مى دهـد! همه به نشـانه 
تشـويق برايـش دسـت مى زنيـم. و منظـورم از همه... سـتاره، 

سـعيد و فاطمـه (مـادر بچه هـا) و خـودم هسـتم كه انگشـت 
بـه دهـان محو حـركات رزمـى سـاناز يك گوشـه ايسـتاده ام. 
سـعيد و سـتاره دوقلوهاى رزمى كار هسـتند و با اينكه 11سـال 
بيشـتر ندارنـد كلـى مـدال رنگارنـگ كسـب كرده انـد كـه از 
در و ديـوار خانـه آويـزان شـده اسـت. سـتاره كلـى مقـام در 
اسـتان و كشـور كسب كرده و سـعيد هم در مسـابقات انتخابى 
اسـتان مـدال طـلا بـه دسـت آورده اسـت. فاطمـه سـليمانى 
هـم مـادر بچه هاسـت كه حـالا با وجـود آينـاز ده ماهـه همين 
روزهـا مـدرك مربيگـرى اش را مى گيـرد. بچـه بـه بغـل با من 
خـوش و بـش مى كنـد و دعـوت مى كنـد كـه بنشـينم. يـك 
مـادر فعـال و پرانـرژى كـه بـا وجـود چهـار فرزنـد قـد و نيم 
قـد هـم ورزش مى كنـد، هـم عضـو شـوراى اجتماعـى محلـه 
اسـت و در جلسـات شـركت مى كنـد و دغدغه بچه هـاى محله 

را دارد و خلاصـه اسـتعداد خاصـى در مديريـت و پيشـبرد 
چنديـن كار متفـاوت كنار هـم دارد. نگاهـش كمى رنگ 

غـم دارد امـا وقتـى گفت و گـو مى كنيـم و از خانـواده 
ورزشـكارش مى گويـد بـرق شـادى را هـم مى تـوان 
در  چشـم هايش پيـدا كـرد. گفت وگـوى مـا در نبـود 

پـدر خانـواده انجـام مى شـود. پـدرى كه بـه گفته 
مـادر خانـواده و بچه هـا سـخت كوش و مهربـان 

اسـت و از صبح تا شـب سـر كار است. 
از  مى خواهـد  كـه  كارگـر سـاده اى 
ايـن طريـق خـرج كلاس و تمريـن 
حامـى  و  دربيـاورد  را  بچه هـا 

باشـد. ورزشـكارش  خانواده 

سحر نیکوعقیده
خبرنگار شهرآرا محله

گـل دفتــــر

 مادر و دختر ورزشکار
ابتدای داســتان علاقه این خانواده به ورزش، با مادر خانواده شــروع می شود و 
اولین قدم را او برمی دارد. روزی که تصمیم می گیرد با ورزشکار شــدن الگویی 
برای بچه هایش باشد! فاطمه خانم درست ۴ســال پیش رشته دفاع شخصی را 
انتخاب می کند و پا به سالن شوشتری در اول ساختمان می گذارد. او آن روزها را 
این طور تعریف می کند:« با شرکت در کلاس های دفاع شخصی حس مفید بودن 
می کردم. ۳روز در هفته به این کلاس ها می رفتم و پرانرژی تر و شادتر از قبل شده 
بودم. این را اطرافیانم هم متوجه شده بودند. همسرم هم همین را می گفت.» بعد 
از او اولین نفری که به واسطه مادر به ورزش رزمی علاقه مند می شود، ستاره است. 
خودش می گوید: « وقتی علاقه و اشتیاق مادرم را می دیدم من هم تصمیم گرفتم 
که یکی از رشته های رزمی را انتخاب کنم و به طور جدی آن را ادامه بدهم. به سالن 
ورزشــی ای که مادرم می رفت، می رفتم و تمرین ورزشکاران را تماشا می کردم. 
همان روزها بود که حس کردم عاشــق مبارزه کردنم پس رشته کیک بوکسینگ را 

انتخاب و فعالیتم را در این رشته شروع کردم.»

 کسب مدال در اولین مسابقه
درست یک ماه بعد از شروع فعالیت در این رشــته با توجه به استعداد، تلاش و 
تمرین های سخت در همین مدت کوتاه به مسابقات کشوری راه پیدا می کند و به 
مدت یک هفته عازم تهران می شود و با بهترین ورزشکاران این رشته از سرتاسر 
ایران مبارزه می کند و درنهایت مقام سوم کشوری را به دست می آورد. ستاره کسب 
این مدال را آن هم درســت پس از یک ماه فعالیت در این رشــته از شیرین ترین 
خاطرات زندگی اش می داند اما مادر زوایای سخت ماجرا را هم تعریف می کند 
و می گوید: «اولین بار بود که ستاره از خانواده دور می شد و این دوری برایم خیلی 
سخت بود و به عنوان مادر خیلی نگرانش بودم. حتی لحظه آخر که سوار قطار شد 
گفتم «ستاره انگار دارند توی دلم رخت می شویند از نگرانی! اصلا نمی خواهد 
بروی! قیدش را بزن...» اما فقط همان چند ثانیه بود. من بیشتر از خودش موفقیتش 
را می خواستم. آن یک هفته به من خیلی سخت گذشت و دائما با مربی اش تماس 
می گرفتم و احوالش را جویا می شدم. در نهایت با شنیدن خبر برد ستاره در آخرین 
بازی و کسب مقام سوم تمام آن سختی ها به کامم شیرین شد. این اولین مسابقه 
ستاره بود که منجر به کسب مقام شد. حالا سر جمع در همین مدت کوتاه ۶مدال 
طلای استانی، دو مدال نقره و یک مدال برنز کسب کرده است. ستاره در مسابقات 
انتخابی برای شرکت در مســابقات برون مرزی هم مقام چهارم را کسب کرده و 

قرار است ماه بعد در این مسابقات شرکت کند.»

 اعجوبه کوچک!
بعد از ســتاره، ســاناز پا به میدان مبارزه می گذارد آن هم درســت در سنی که به 

قول مادرش دســت چپ و راستش را نمی تواند از یکدیگر تشخیص بدهد. 
می پرســم چطور در این سن و سال اســتعداد و علاقه او را کشف کردید؟ 
و فاطمه خانم پاســخ می دهد: «رشته اصلی ســتاره دفاع نوین است اما 
گاه گداری با نانچیکو هــم کار می کند. ما وقتی با ســتاره برای تمرین به 
سالن می رفتیم خیلی وقت ها ســاناز را هم با خودمان می بردیم. همان 
دوره متوجه می شــدم که چقدر بادقت حرکات ستاره موقع نانچیکو زدن 
را تماشــا می کند. یک روز که با همسرم در خانه گرم صحبت بودیم دیدم 

که ساناز نانچیکو به دســت از اتاق بیرون آمد و شروع کرد به حرکت زدن. 
تمام حرکات را بدون نقص یکی یکی اجرا می کرد. دهانمان 

از تعجب بــاز مانده بود! صبح روز بعد ســاناز را هم با 
خودمان به باشــگاه بردم و قضیه را برای خانم صمدی 
که مربی ماست، تعریف کردم. اولش باور نمی کرد و 
می گفت امکان ندارد بچه یک ساله بتواند نانچیکو را 
توی دست هایش جا به جا کند اما وقتی ساناز حرکات 
را یکی یکی اجرا کرد، او هم از تعجب نمی دانست چه 
بگوید. فردای همان روز با هیئت برای شــرکت کردن 
ساناز در کلاس ها صحبت کرد. آن ها هم پس از دیدن 

استعداد او با این موضوع موافقت کردند. از آن پس ساناز 
به عنوان کوچک ترین عضو باشگاه پا به پای ما به کلاس ها 

می آمد و روز به روز حرفه ای تر می شد. در نهایت هم در یک 
سال اخیر شکوفا شد و توانســت در رشته نانچیکو در استان 
مقام اول را کسب کند.» حالا ساناز می تواند ۹۵تکنیک دفاع 
شخصی را  پشت سر هم اجرا کند و تازه این تمام ماجرا نیست! 
طی این دو ســال او کمربندها را یکی یکی به دست می آورد. 

سفید، زرد، سبز و حالا هم آبی. به گفته فاطمه خانم خیلی ها 
که رنگ کمربند ســاناز را می بینند با تعجب از او می پرسند که آیا 
کمربند واقعی ساناز همین کمربند است؟ همه این ها باعث شده 

است که ساناز حالا در بین نانچیکوبازها یک لقب به ویژه برای 
خودش داشته باشد...اعجوبه کوچک!

 الگوی من، خواهرم بود
«آن اوایل کیسه بوکس خواهرم بودم! هر وقت مسابقه داشت 
حرکات را روی من تمرین می کرد! البته راســتش را بگویم 
خواهرم الگوی من هم بــود. وقتی می دیدم چطور مبارزه 
می کند، با قدرت ضربه می زند و با جان و دل تمرین می کند 
من هم دلم می خواســت که مثل او مبارزه کنم.» ســعید 
داستان ورودش به ورزش را این طور تعریف می کند و بعد 

را دارد و خلاصـه اسـتعداد خاصـى در مديريـت و پيشـبرد 
چنديـن كار متفـاوت كنار هـم دارد. نگاهـش كمى رنگ 

غـم دارد امـا وقتـى گفت و گـو مى كنيـم و از خانـواده 
ورزشـكارش مى گويـد بـرق شـادى را هـم مى تـوان 
در  چشـم هايش پيـدا كـرد. گفت وگـوى مـا در نبـود 

پـدر خانـواده انجـام مى شـود. پـدرى كه بـه گفته 
مـادر خانـواده و بچه هـا سـخت كوش و مهربـان 

اسـت و از صبح تا شـب سـر كار است. 
از  مى خواهـد  كـه  كارگـر سـاده اى 
ايـن طريـق خـرج كلاس و تمريـن 
حامـى  و  دربيـاورد  را  بچه هـا 

روزهـا مـدرك مربيگـرى اش را مى گيـرد. بچـه بـه بغـل با من 
خـوش و بـش مى كنـد و دعـوت مى كنـد كـه بنشـينم. يـك 
مـادر فعـال و پرانـرژى كـه بـا وجـود چهـار فرزنـد قـد و نيم 
قـد هـم ورزش مى كنـد، هـم عضـو شـوراى اجتماعـى محلـه 
اسـت و در جلسـات شـركت مى كنـد و دغدغه بچه هـاى محله 

از  مى خواهـد  كـه  كارگـر سـاده اى 
ايـن طريـق خـرج كلاس و تمريـن 
حامـى  و  دربيـاورد  را  بچه هـا 

باشـد. ورزشـكارش  خانواده 

قول مادرش دســت چپ و راستش را نمی تواند از یکدیگر تشخیص بدهد. 
می پرســم چطور در این سن و سال اســتعداد و علاقه او را کشف کردید؟ 
و فاطمه خانم پاســخ می دهد: «رشته اصلی ســتاره دفاع نوین است اما 
گاه گداری با نانچیکو هــم کار می کند. ما وقتی با ســتاره برای تمرین به 
سالن می رفتیم خیلی وقت ها ســاناز را هم با خودمان می بردیم. همان 
دوره متوجه می شــدم که چقدر بادقت حرکات ستاره موقع نانچیکو زدن 
را تماشــا می کند. یک روز که با همسرم در خانه گرم صحبت بودیم دیدم 

که ساناز نانچیکو به دســت از اتاق بیرون آمد و شروع کرد به حرکت زدن. 
تمام حرکات را بدون نقص یکی یکی اجرا می کرد. دهانمان 

از تعجب بــاز مانده بود! صبح روز بعد ســاناز را هم با 
خودمان به باشــگاه بردم و قضیه را برای خانم صمدی 
که مربی ماست، تعریف کردم. اولش باور نمی کرد و 
می گفت امکان ندارد بچه یک ساله بتواند نانچیکو را 
توی دست هایش جا به جا کند اما وقتی ساناز حرکات 
را یکی یکی اجرا کرد، او هم از تعجب نمی دانست چه 
بگوید. فردای همان روز با هیئت برای شــرکت کردن 
ساناز در کلاس ها صحبت کرد. آن ها هم پس از دیدن 

استعداد او با این موضوع موافقت کردند. از آن پس ساناز 
به عنوان کوچک ترین عضو باشگاه پا به پای ما به کلاس ها 

می آمد و روز به روز حرفه ای تر می شد. در نهایت هم در یک 
سال اخیر شکوفا شد و توانســت در رشته نانچیکو در استان 
۹۵مقام اول را کسب کند.» حالا ساناز می تواند ۹۵مقام اول را کسب کند.» حالا ساناز می تواند ۹۵تکنیک دفاع 
شخصی را  پشت سر هم اجرا کند و تازه این تمام ماجرا نیست! 
طی این دو ســال او کمربندها را یکی یکی به دست می آورد. 

سفید، زرد، سبز و حالا هم آبی. به گفته فاطمه خانم خیلی ها 
که رنگ کمربند ســاناز را می بینند با تعجب از او می پرسند که آیا 
کمربند واقعی ساناز همین کمربند است؟ همه این ها باعث شده 

است که ساناز حالا در بین نانچیکوبازها یک لقب به ویژه برای 
خودش داشته باشد...اعجوبه کوچک!

«آن اوایل کیسه بوکس خواهرم بودم! هر وقت مسابقه داشت 
حرکات را روی من تمرین می کرد! البته راســتش را بگویم 
خواهرم الگوی من هم بــود. وقتی می دیدم چطور مبارزه 
می کند، با قدرت ضربه می زند و با جان و دل تمرین می کند 
من هم دلم می خواســت که مثل او مبارزه کنم.» ســعید 
داستان ورودش به ورزش را این طور تعریف می کند و بعد 

از  مى خواهـد  كـه  كارگـر سـاده اى 
ايـن طريـق خـرج كلاس و تمريـن 
حامـى  و  دربيـاورد  را  بچه هـا 



5
هفـته نامه محلى مرد   م مشهد     /  شمـاره 368 /  دوشنبه /  23 دى 98

ــش در  ــرفت بچه های ــل پیش ــد، دلی ــه ارون ــی کار محل ــادر رزم ــلیمانی، م ــه س فاطم
ــی کار  ــه رزم ــواده ک ــو خان ــا عض ــد. تنه ــواده می دان ــدر خان ــی را پ ــته های رزم رش
ــب ها  ــد: ش ــت. او می گوی ــواده اس ــای خان ــی اعض ــن حام ــا بزرگ تری ــت ام نیس
ــوز چــای نخــورده کــه ســاناز  ــد، هن ــه می آی ــه خان ــه از ســر کار ب کــه خســته و کوفت

ســه ســاله دســت او را می گیــرد و بلنــدش می کنــد و حرکاتــی را کــه یــاد گرفتــه اســت 
ــه بزنــد.  ــا بتوانــد ضرب روی پــدرش اجــرا می کنــد. او هــم ســرش را خــم می کنــد ت
خلاصــه مبــارز اصلــی خانــه مــا در واقــع پــدر خانــواده اســت. کســی کــه در پشــت 

ــت. ــی بچه هاس ــی اصل ــه حام صحن

می گوید که یک روز می رود پیش مادر گله و شکایت می کند که چرا او نباید مثل 
خواهرهایش یک رشته ورزشی را ادامه دهد؟

  فاطمه خانم می گوید: « هزینه شرکت در مسابقات برایمان بالا بود و به واسطه 
فعالیت ورزشی ساناز و ستاره خرج و مخارجمان بالا رفته بود. اما از طرفی دلم 
می خواست سعید هم بتواند مثل خواهرهایش یک رشته ورزشی را دنبال کند. این 
شــد که او را هم در کلاس های ووشو تحت نظارت استاد ایوبی که مربی دلسوز 
بچه های منطقه اســت، ثبت نام کردیم. بعد از آن اغراق نکرده ام اگر بگویم من 
و همسرم از نان شبمان برای موفقیت بچه ها می زنیم. البته خودشان هم همیشه 
مراعات می کنند و اولویت را به ورزش می دهند. اگر درخواســتی داشته باشند 

همه مربوط به ورزششان است. کفش و لباس ورزشی و...»
و بعد از آن تعریف می کند که سعید هم مثل دو خواهر دیگرش تمرین هایش را در 
این رشته سخت و پرقدرت شروع می کند و در مسابقات انتخابی 

استان موفق به کسب مقام اول می شود.

ین  همیشه در حال تمر
درســت بعد از ورود سعید به ورزش است که کیسه بوکس وسط خانه را می خرند تا 

دیگر مجبور نباشند ضربات یکدیگر را تاب بیاورند!
البته بارداری فاطمه خانم هم در این تصمیم بی تأثیر نبوده است. او تعریف 
می کند که ماه اول که نمی دانســته آیناز را باردار اســت با ستاره تمرین 
می کرده و ستاره محکم به شکم او ضربه می زده است. خوشبختانه آیناز 
از این ضربات جان سالم به در می برد و حالا هم با اینکه ۱۰ماه بیشتر 
ندارد تمرین را از حالا شروع کرده و بچه ها به او آبچاگی زدن با کف پا 
را آموزش داده اند. خلاصه کیسه بوکس وسط این خانه کوچک باعث 
می شود که بچه ها بیشتر از قبل تمرین کنند. حالا صبح و ظهر و شب 
به این کیسه ضربه می زنند. فاطمه خانم می گوید: « تا از مدرسه به 
خانه می آیند در ابتدای ورود یک ضربه به کیسه می زنند، صبح ها قبل 
از اینکه بروند مدرسه هم سر راه یک ضربه به کیسه می زنند! خلاصه 

دائم در حال تمرین و ضربه زدن به کیسه هستند!»

ین روز هفته!  جمعه، پراسترس تر
این تمرین ها و ضربه زدن ها برنامه همیشگی خانواده است. 
تمام روز و شب و خورد و خوراک و حتی تفریحشان... آن ها 
هر جمعه را صبح و شــب با مسابقه می گذرانند. فاطمه خانم 
می گوید که پنجشنبه ها وقت وزن کشی است و مسابقات هم 
جمعه برگزار می شوند. هر جمعه حداقل دو نفر از اعضای 
خانواده مسابقه دارند. پدر خانواده هم از صبح تا شب پا به 
پای بچه ها کنار زمین یا بیرون از سالن آن ها را همراهی 
می کند. جمعه ها برای مادر خانواده پراســترس ترین 
روز هفته است. روزی که زیر لب برای موفقیت بچه ها 
دائم آیه الکرســی می خواند و اغلب اسپری بی حسی به 
دست گوشه زمین می ایستد تا اگر ضربه ای خوردند سریع 
به محل اصابت اسپری بزند تا بچه ها درد کمتری احساس 
کنند. او یکی از این جمعه ها را تعریف می کند و می گوید: 
« همان روزی که ساناز مســابقه استانی داشت، ستاره هم 
بعدازظهر در رشته شمشیرزنی مسابقه داشت. من تمام روز 
استرس کشیدم. کنار زمینی که ساناز در آن نانچیکو می زد 
ایستاده بودم، دست هایم را گذاشته بودم روی چشم هایم 
و صدای قبلم را می شنیدم. وقتی دست هایم را برداشتم که 
ســاناز حرکات را یکی یکی دقیق و تمیز زده بود و همه چیز 
تمام شده بود. چند ساعت بعد نتایج را که اعلام کردند ساناز 
مقام اول را در آن مســابقات کســب کرد. بعدازظهر نوبت 
ستاره بود. ستاره هم در سطح استان و رشته شمشیر مقام اول 
را کسب کرد. آن روز از اســترس ۱۰بار مردم و زنده شدم اما 
درنهایت به خوبی و خوشی تمام شد. آخر شب موقع برگشت 
یک کیک کوچک از قنادی محله خریدیم و موفقیت بچه ها را 

کنار هم جشن گرفتیم.»

 ورزش مهم تر از درس
از درس و مدرســه بچه ها می پرسم و فاطمه خانم سرش را جوری تکان 
می دهد که یعنی: اِی بدک نیستند... بعد هم می گوید که او در این زمینه  
نظر متفاوتی نســبت به دیگر خانواده ها دارد و کشــف اســتعداد و علاقه 
بچه ها و پیشــرفت در آن را مهم تر از دیگر مسائل می داند. می گوید: « همه 
چیز درس و مدرسه نیست... و هر بچه ای استعدادی متفاوت دارد. نباید به 
هوای درس استعداد بچه ها را نابود کرد. این طرز فکر درستی نیست. بچه های 
من خوشبخت هســتند که از همین سن و سال علاقه و استعدادشان را متوجه 

شده اند و این راهی بوده که خودشان انتخاب کرده اند. حالا هم به مدرسه می روند و 
کیدی روی آن نداریم و می دانیم  درسشان را می خوانند اما هم من و هم پدر بچه ها تأ

که پیشرفت آن ها در ورزش است.»

 دوست دارم با همه مبارزه کنم
ســتاره و ســعید هم همین نظر را دارند و می گویند که می خواهند هر کدام در رشته 
ورزشــی خودشــان پیشــرفت کنند. از آن ها می خواهم که یکی یکــی اهداف و 
برنامه هایشــان را برای آینده بگویند. ستاره برنامه ای را که برای خودش ترسیم کرده 
است، این گونه توضیح می دهد: «ابتدا دوست دارم به مسابقات برون مرزی راه پیدا 
کنم و در ســطح جهان مطرح شوم. بعد از آن هم دلم می خواهد یک مربی حرفه ای 
شوم چون فکر می کنم در مربیگری اســتعداد دارم. همین حالا هم مربی ما خانم 
صمدی من را به عنوان عضو ارشد باشگاه انتخاب کرده است و من به تازه واردهای 

باشگاه آموزش می دهم.»
 سعید هم می گوید که دوســت دارد در آینده یک رزمی کار حرفه ای بشود و در همه 
مســابقات مقام اول را کسب کند. از ساناز هم می پرسم که دوست دارد وقتی بزرگ 
شود چه کاری انجام بدهد؟ او که تا آن زمان یک گوشه نشسته و با تبلت مادر مشغول 
تماشای یک کارتون رزمی است سرش را بلند می کند و با همان زبان کودکانه جواب 

می دهد: « دوست دارم بزرگ شوم و با همه مبارزه کنم!»

 گرفتن مدرک مربیگری
فاطمه خانم اما آرزوی شخصی اش اول از همه به بچه هایش مربوط می شود. اینکه 
بچه هایش موفق باشند و به اهدافشان برسند. اصلا او تمام هدف و برنامه اش را  هم 
در همین راســتا قرار داده و شرایط را همیشه طوری تنظیم می کند که بچه ها یک روز 
هم از تمرینشان عقب نیفتند. می گوید:« من بارداری سخت و دردناکی داشتم. دائما 
درد می کشیدم اما با این حال وقتی که آیناز را باردار بودم و خودم نمی توانستم بازی 
کنم پا به پای ساناز و ستاره در تمرین هایشان حضور داشتم. وقتی هم که آیناز به دنیا 
آمد او را از همان ماه های اول به باشــگاه می بردم. خیلی ها که تازه به باشگاه می آیند 
تعجب می کنند که چطور با وجود کودکی ده ماهه و سه فرزند دیگر در همه کلاس ها 
شــرکت می کنم.» او حالا چیزی نمانده که مدرک مربیگری اش را در رشــته دفاع 
نوین بگیرد و هدفش این است که بتواند استعداد بچه های این منطقه را شکوفا کند.

 عضویت در شورای اجتماعی محله
به اینجای گفت وگو که می رســیم متوجه می شــوم او دغدغه شــکوفایی استعداد 
بچه های شهرک را هم به اندازه بچه های خودش دارد. همین موضوع باعث می شود 
که سه سال پیش در شــورای اجتماعی محله این منطقه عضو شود. می گوید همان 
ابتدا او را بــا توجه به فعال بودنش به عنوان یکی از اعضای اصلی انتخاب می کنند و 
او هم بچه به بغل در تمام جلســات شرکت می کند تا نیاز مردم این منطقه را به گوش 

مسئولان برساند.

ین نیاز بچه های منطقه باشگاه مجهز؛ بزرگ تر
در آخر از او می پرسم که بزرگ ترین نیاز بچه های این منطقه را چه چیزی می داند که 
جواب می دهد: «نیاز این محله یک ورزشگاه درست و حسابی برای ورزش کودکان، 
نوجوانان و جوانان بااستعداد این منطقه است. در حال حاضر چند سالن ورزشی در 
منطقه۶ ساخته شده اما هیچ کدام استانداردهای لازم را ندارند و تجهیزاتشان ناقص 
است و جواب گوی حجم انبوه ورزشکاران این منطقه نیست. از مسئولان تقاضا دارم 

که سالنی درخور این ورزشکاران تأسیس کنند.»
 اما فعالیت های او به همین جا ختم نمی شــود. او نیاز دیگر این بچه ها را خدمات 
پزشــکی ارزان و رایگان می داند و به همیــن دلیل، با گفت و گو با دکترهای شــهر 
برنامه هایی برای ویزیت رایگان، ۳۰درصد تخفیف در خدمات دندان پزشکی و... 
ترتیب داده اســت. جدا از این ها می گوید که چند سال پیش هم فعالیت خود را در 

حوزه بسیج مطهره شروع کرده است اما حالا فعالیتش کمتر شده است. 

این رشته سخت و پرقدرت شروع می کند و در مسابقات انتخابی 
استان موفق به کسب مقام اول می شود.

ین  همیشه در حال تمر
درســت بعد از ورود سعید به ورزش است که کیسه بوکس وسط خانه را می خرند تا 

دیگر مجبور نباشند ضربات یکدیگر را تاب بیاورند!
البته بارداری فاطمه خانم هم در این تصمیم بی تأثیر نبوده است. او تعریف 
می کند که ماه اول که نمی دانســته آیناز را باردار اســت با ستاره تمرین 
می کرده و ستاره محکم به شکم او ضربه می زده است. خوشبختانه آیناز 

از این ضربات جان سالم به در می برد و حالا هم با اینکه 
ندارد تمرین را از حالا شروع کرده و بچه ها به او آبچاگی زدن با کف پا 
را آموزش داده اند. خلاصه کیسه بوکس وسط این خانه کوچک باعث 
می شود که بچه ها بیشتر از قبل تمرین کنند. حالا صبح و ظهر و شب 
به این کیسه ضربه می زنند. فاطمه خانم می گوید: « تا از مدرسه به 
خانه می آیند در ابتدای ورود یک ضربه به کیسه می زنند، صبح ها قبل 
از اینکه بروند مدرسه هم سر راه یک ضربه به کیسه می زنند! خلاصه 

دائم در حال تمرین و ضربه زدن به کیسه هستند!»

ین روز هفته!  جمعه، پراسترس تر
این تمرین ها و ضربه زدن ها برنامه همیشگی خانواده است. 
تمام روز و شب و خورد و خوراک و حتی تفریحشان... آن ها 
هر جمعه را صبح و شــب با مسابقه می گذرانند. فاطمه خانم 
می گوید که پنجشنبه ها وقت وزن کشی است و مسابقات هم 
جمعه برگزار می شوند. هر جمعه حداقل دو نفر از اعضای 
خانواده مسابقه دارند. پدر خانواده هم از صبح تا شب پا به 
پای بچه ها کنار زمین یا بیرون از سالن آن ها را همراهی 
می کند. جمعه ها برای مادر خانواده پراســترس ترین 
روز هفته است. روزی که زیر لب برای موفقیت بچه ها 
دائم آیه الکرســی می خواند و اغلب اسپری بی حسی به 
دست گوشه زمین می ایستد تا اگر ضربه ای خوردند سریع 
به محل اصابت اسپری بزند تا بچه ها درد کمتری احساس 
کنند. او یکی از این جمعه ها را تعریف می کند و می گوید: 
« همان روزی که ساناز مســابقه استانی داشت، ستاره هم 
بعدازظهر در رشته شمشیرزنی مسابقه داشت. من تمام روز 
استرس کشیدم. کنار زمینی که ساناز در آن نانچیکو می زد 
ایستاده بودم، دست هایم را گذاشته بودم روی چشم هایم 
و صدای قبلم را می شنیدم. وقتی دست هایم را برداشتم که 
ســاناز حرکات را یکی یکی دقیق و تمیز زده بود و همه چیز 
تمام شده بود. چند ساعت بعد نتایج را که اعلام کردند ساناز 
مقام اول را در آن مســابقات کســب کرد. بعدازظهر نوبت 
ستاره بود. ستاره هم در سطح استان و رشته شمشیر مقام اول 

را کسب کرد. آن روز از اســترس 
درنهایت به خوبی و خوشی تمام شد. آخر شب موقع برگشت 
یک کیک کوچک از قنادی محله خریدیم و موفقیت بچه ها را 

کنار هم جشن گرفتیم.»

 ورزش مهم تر از درس
از درس و مدرســه بچه ها می پرسم و فاطمه خانم سرش را جوری تکان 
می دهد که یعنی: اِی بدک نیستند... بعد هم می گوید که او در این زمینه  
نظر متفاوتی نســبت به دیگر خانواده ها دارد و کشــف اســتعداد و علاقه 
بچه ها و پیشــرفت در آن را مهم تر از دیگر مسائل می داند. می گوید: « همه 
چیز درس و مدرسه نیست... و هر بچه ای استعدادی متفاوت دارد. نباید به 
هوای درس استعداد بچه ها را نابود کرد. این طرز فکر درستی نیست. بچه های 
من خوشبخت هســتند که از همین سن و سال علاقه و استعدادشان را متوجه 
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محلات منطقه ما : چهنو، كارمند    ان اول، اســوه هاى 
دفاع مقدس، كارمند    ان د    وم، محمد    آباد    ، شهيد  مصطفي 
خميني،  شــيرين،  اميرآباد    ، معقول، كشاورز،  پورسينا، 

موعود    ،اروند ،    انصار و شهيد     باهنر

«مســجد جامع محله» عنوانی است که حالا خیلی از اهالی 
آن را به مســجد رضویه واقع در چمن۵۹ نســبت می دهند. 
مســجدی قدمت دار و شناخته شــده که بــا مدیریت حاج 
علی اصغر عابدزاده ســاخته شده است. این بنا حالا تنها یک 
مسجد نیست! بلکه در این سال ها به مرکزی برای فعالیت های 
فرهنگی، مذهبی، اجتماعی و... تبدیل شده است، جایی برای 
برگزاری مراســم به بهانه مناســبت های مختلف یا محلی برای تهیه جهزیه تازه عروس و 
دامادهای کم بضاعت محله. از پیر و جوان و مرد و زن هم در این فعالیت ها شرکت می کنند. 
بماند که نماز صبح که یکی از واجبات فراموش شده برخی مساجد است هم در  این مسجد 
محوری از دیرباز تاکنون اقامه می شــود و آن را خاص تر کرده است. حالا پس از گذشت 
این همه سال خاطره هایی در لابه لای خشت های این مسجد نهفته است که برای شنیدن 

آن ها راهی این مسجد می شویم تا با هیئت امنای آن گفت وگو کنیم.

یت مرحوم عابدزاده  ساخت مسجد با مدیر
آقای مولایی یکی از ســاکنان قدیمی محله چهنو که خودش در ایام جوانی در ساخت 
بنای مســجد کمک کرده و با دســت های خــودش خشــت های آن را یکی یکی روی 
ید: « زمین این  هم گذاشــته اســت، همه چیز را از همان ابتدا تعریف می کند و می گو
مسجد ۱۲۷متر مســاحت دارد و ۶۰۰ متر هم زیربنا. این مسجد دو ورودی دارد یکی 
ورودی آیت ا... صدوقی است و دیگری ورودی خیابان چمن۵۹. سال ۱۳۵۲ ساخته 
و در سال۱۳۹۵ به علت فرسوده شــدن بنا عملیات نوسازی آن با کمک خیران و اهالی 
اجرا شــد. این بنا به مدیریت مرحــوم حاج علی اصغر عابدزاده از کــه از قدیمی های 
این منطقه بود، ساخته  می شــود. معتمدی که کل مشهد او را به واسطه ساخت ۱۲بنا به 
نام ۱۴معصوم(ع) می شــناختند و به همین دلیل خود مردم این محله از او درخواست 
کردند که مدیریت ساخت این بنا را هم بر عهده بگیرد. او پیشتر از آن در همین منطقه۶ 
در خیابان صدر۱۲، بنای جعفریه را که یک مدرســه قرآنی اســت، ساخته بود. خوب 
به یاد دارم که قبل از ســاخت این بنا، اینجا یک باغ وســیع و خالی بود و زمین این بنا از 
یی برای ساخت مسجد وقف شد. متولی آن هم پسر همین بانو، آقای رسولی  طرف بانو
است. آقای رســولی با کمک و مدیریت مرحوم عابدزاده و چند نفر از خیران و اهالی، 

این مسجد را ساخت.»

 تهیه جهیزیه برای زوج ها
سخنان او را حجت الاســلام  ثابتی، پیش نماز مســجد تکمیل  می کند. او که از ساکنان 

قدیمی این محله اســت از ۳۱ســال پیش به عنــوان پیش نماز در مســجد فعالیت دارد، 
 می گوید: « آن طور که من شــنیده ام از همان سال ها صبح و ظهر و شب اینجا نماز برگزار  
می شــد و تعداد نمازگزاران هم از همان ابتدا زیاد بود. علاوه بر آن شب های جمعه دعای 
کمیل، صبح های جمعه دعای ندبه و شب های چهارشنبه دعای توسل برگزار  می شود. در 
تمام اعیاد و مراسم مذهبی هم برای اهالی و نمازگزاران برنامه داریم. در ماه رمضان هم هر 
شب ســخنرانی و برنامه های مذهبی اجرا  می کنیم ماه محرم خیلی وقت ها این مسجد به 
محلی برای پذیرایی و اسکان هیئت های شهرهای اطراف تبدیل و از این عزیزان با کمک 

افراد محله در این مسجد پذیرایی  می شود.»
او ادامه  می دهد:« در اتفاقات و حوداث ناگواری مثل ســیل و زلزله که گاهی در کشور 
رخ  می دهد هم کمک های اهالی در همین مسجد جمع آوری و به حساب هلال احمر، 
سپاه و... واریز  می شود. گروه های جهادی مردمی که مایل به اعزام به مناطق حادثه دیده 
هســتند هم در این مسجد ســامان دهی و به مناطق اعزام می شــوند. البته کمک های 
اهالی به همین جا ختم نمی شــود و تاکنون برای ۴۲زوج جــوان و کم بضاعت جهیزیه 

آماده شده است.»

 کانون فرهنگی رضویه
اما این ها فقط بخشی از اقداماتی اســت که در این مسجد انجام می شود. بخش اعظم 
این فعالیت ها مربوط به فعالیت های فرهنگی  می شــوند. غلامرضا امیری مقدم، دیگر 
عضو هیئت امنا، توضیح  می دهد:« کانون فرهنگی مســجد با عنــوان کانون فرهنگی 
یه سال هاست با برگزاری برنامه های مختلف سعی در ارتقای سطح فرهنگی اهالی  رضو
دارد. برای کودکان به ویژه در تابستان کلاس هایی از جمله کلاس سرود، قرآن، ورزش 
و... برگزار  می شود. در این کانون کلاس هایی مثل آموزش تربیت فرزند و زوج درمانی 
هم با محوریت بانوان برگزار  می شــود. این مســجد در زمینه کارآفرینی و اشتغال برای 
بانوان نیز اقداماتی انجام داده و کلاس های آموزش خیاطی، صنایع دستی، چرم دوزی 
و... برای آن ها برگزار کرده اســت. خیلی از حاضران در این کلاس ها مشــغول به کار 

شده و درآمد دارند.»
در ادامه آقای مولایی  می گوید: « خیلی از این کلاس ها با همکاری پایگاه بسیج که از همان 
اوایل انقلاب در مسجد مستقر شد، برگزار شده است. آن اوایل انقلاب نیروها برای اعزام به 
جبهه به همین پایگاه مراجعه  می کردند و از مسجد اعزام  می شدند. بالغ بر ۵۰نفر از آن ها هم 

شهید شدند که حالا  می توانید تمثال این شهدا را روی دیوار مسجد ببینید.»
مولایی در آخر رمز موفقیت این مسجد را فقط و فقط مردم محله معرفی  می کند. مردمی 

که همیشه پای کار هستند. 

 قبل از ساخت 
این مسجد، 
اینجا یک باغ 
وسیع بود

بیش از ١٨٩هزار 
مترمربع از معابر منطقه 

نونوار شد

هم محلی

راد

بنای قدیمی محله چهنو هر روز طلوع خورشید را می بیند

ردّ پاى مرحوم عابدزاده در مسجد «رضويه»



7
هفـته نامه محلى مرد   م مشهد     /  شمـاره 368 /  دوشنبه /  23 دى 98

ترافیک، عقب نشــینی ها، پیاده روها و... معضلاتی هســتند که  از دیرباز کوچه حر۱۳ 
معروف به کوچه حمام و اهالی آن گرفتارش بوده اند و با وجود پیگیری های ما و اهالی در 
این سال ها چیزی تغییر نکرده است. با تماس های مکرر ساکنان و کسبه این کوچه تصمیم 
یم و سپس از مسئول ناحیه۲  یم که بار دیگر به مشــکلات قدیمی این کوچه بپرداز می گیر

منطقه درباره این معضلات حل نشده بپرسیم.

گزارشی درباره مشکلات ریز و درشت خیابان حر۱۳

«كوچه حمام» در انتظار آبادى

از ابتدای امسال لکه گیری و روکش آسفالت بیش از ۱۸۹هزار مترمربع از معابر 
منطقه۶ انجام شد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه۶، شهردار منطقه گفت: اجرای روکش 
و طرح های نوسازی و اصلاح آسفالت معابر و خیابان های منطقه از مهم ترین 

اولویت های شهرداری منطقه بوده است  که با جدیت اجرا می شود.حیدری افزود: به 
منظور بهسازی معابر شهری، تسریع در حمل و نقل و تردد شهروندان، از ابتدای امسال 
لکه گیری و روکش آسفالت بیش از ۱۸۹هزار مترمربع از معابر منطقه۶ با اعتباری بالغ 

بر ۴۲میلیارد و ۴۸۰میلیون ریال انجام شد.

 میله های شکسته
قرار ما با اهالی داخل کوچه حر ۱۳/۲۰ اســت. درســت 
کنار جوی آبی که شکســتگی میله های روی آن برای اهالی 
دردسرساز شده اســت. آقای غرایی، یکی از کسبه که بارها 
برای انعکاس مشــکلات این کوچه تماس گرفته اســت، 
می گوید: «این شکستگی ها در همین هفته اخیر باعث شد 
که ۶ماشین هنگام عبور دچار ترکیدگی لاستیک بشوند. این 
میله ها آن قدر غیراصولی گذاشته شده اند که خیلی وقت ها 

پای عابران، به ویژه بچه ها هم داخل جوی گیر می کند.»
 او به این ســؤال که تا به حال چه اقدامی در رابطه با اصلاح این 
معضل از سوی شهرداری صورت گرفته است، این گونه جواب 
می دهد: «خودم به شخصه بارها با ۱۳۷ تماس گرفته و پیگیر 
موضوع بوده ام. هر بار هم می آیند، دوباره میله می گذارند اما چه 
فایده؟ هر بار غیراصولی تر از بار قبل کار می کنند.خیلی وقت ها 

خودمان مجبور می شویم که مانع تعمیر میله ها بشویم.»

 پیاده روسازی غیراصولی
این جوی تنها جوی آب کوچه نیست که شکستگی میله های 
آن باعث ایجاد مشــکل شده اســت. اما معضل جدید این 
کوچه به گفته آقای غرایی و اهالی که کم کم جمع شــده اند، 
بهسازی پیاده روهاســت که ده روزی از شروع آن می گذرد. 
یکی از کسبه می گوید: «برای اولین بار طی۴۰، ۳۰سال اخیر 
آمدند در این کوچه کاری انجام بدهند اما پیمانکار اول آن قدر 
غیراصولی سنگ چینی پیاده رو را انجام داد که وقتی مهندس 
ناظر خود شهرداری برای بازدید آمد دستور توقف کار را داد. 
حالا پیمانکار جدید در حال سنگ چینی دوباره است  اما او 
هم غیراصولی کار می کند. چرا زمانی هم که بالأخره اقدامی 

اینجا صورت می گیرد، درست و اصولی انجام نمی شود؟»
غرایی اما معضل همیشگی این کوچه را ترافیک می داند. یکی 
از اهالی دیگرمی گوید: «من محل کارم وکیل آباد اســت. از 
وکیل آباد تا حر۱۳ را در عرض یک ربع با ماشین طی می کنم. اما 
هر روز ۴۰دقیقه زمان می برد از سر کوچه به خانه ام در انتهای 
کوچه برســم. موقع غروب این کوچه غلغله می شود و روزی 
نیست که دعوایی بین راننده های در حال عبور نشود. تازه جدا از 
همه این ها اواسط کوچه یک تالار عروسی قرار دارد. شب هایی 

که مجلس باشد این کوچه بر اثر ترافیک قفل می شود.»
آقای غرایی ادامه حرف او را گرفته و می گوید: « این کوچه کاربری 

تجاری دارد و ماشــین های ســنگین و بزرگ برای خالی کردن 
بار رفت و آمد زیــادی دارند. این موضوع هم باعث تشــدید 
ترافیک می شود.» او در ادامه راه حل را هدایت ترافیک از کوچه 

۱۳/۷خیابان معقول می داند.

 بی تفاوت نبودیم
گله و شــکایت اهالی کوچه حمام از مشکلات موجود را به 
گوش احســان نجاری مقدم، رئیس اداره ناحیه۲ منطقه۶، 
می رسانیم.نجاری مقدم ابتدا تمام مشکل ترافیک این کوچه را 
با خواندن این بیت بازگو می کند: «خشت اول چون نهد معمار 
کج/ تا ثریا می رود دیوار کج» و بعد ساخت غیرقانونی خانه ها 
و شکل گیری بافتی غیراصولی را دلیل اصلی ترافیک معرفی 
می کند. بافتی که حالا شــبانه و غیرقانونــی به بافت تجاری 
تبدیل شده اســت و در ادامه می گوید:«باوجود این ما درباره 
موضوع بی تفاوت نبودیم و با همکاران اداره ترافیک بارها برای 
حل آن اقدام کردیم. یک بار با توجه به بافت تجاری این کوچه 
به فکر احداث پیاده راه افتادیم. اما این کار امکان پذیر نیست 
چراکه کوچه های پشتی بافتی مسکونی دارند و دسترسی مردم 
به منازلشان محدود می شــود. یک بار هم به فکر چیدن میل 
باتومی در یک طرف کوچه افتادیم تا ماشین ها فقط در یک لاین 
پارک شوند اما خود کسبه موافق نبودند. دست آخر به سازمان 
ترافیک نامه زدیم و قرار بر این شد که آن سازمان برای حل مشکل 
ترافیک این معبر از برجسته ترین مشاوران خود استفاده کند و 
این مشاوران طرحی عملی را در سال۹۹ به ما ارائه بدهند.»وی 
درباره ســرقت میله جوی ها در معابر فرعی کوچه حمام هم 
می گوید: « آمار ســرقت میله ها با توجه به افزایش مشکلات 
معیشتی بسیار زیاد است. وقتی میله ای سرقت می شود قبل از 
نصب دوباره میله از علائم هشداردهنده مثل تابلو یا نوارخطر 
استفاده می کنیم اما به دلیل عرض کم معبر این علائم با تردد 
ماشین ها، عابران و... به سرعت از بین می روند. برای رفع این 
مشکل قرار است از این به بعد سازمان فنی و عمران تجهیزات 
لازم را به خدمات شهری بدهد و خدمات شهری هم مهندسانی 
را فقط برای ترمیم دریچه ها استخدام کند تا طی چند ساعت 
میله ها نصب شوند.»نجاری مقدم در پایان گفت وگو درباره 
کیفیت کم پیاده روســازی کوچه حمام می گوید که با مردم 
هم عقیده است و این پروژه کیفیت مطلوبی ندارد و قرار است 

این کار دوباره با  استاندارد و اصولی انجام شود. 

در محـــله

آی خبــــر

رها راد

جوابيه 
كتاب در حاشيه هست 

53جمع آورى بيش از 53جمع آورى بيش از 53چادر خواب چادر خواب 
شهردار منطقه از رفع بیش از ۵۳مورد چادرخوابی در فصل پاییز از این منطقه خبر داد.

به گــزارش روابط عمومی منطقه۶، حجت ا... حیدری از جمــع آوری بیش از ۵۳مورد چادرخواب در 
فصل پاییز از این منطقه خبر داد و گفت: نزدیکی و مجاورت منطقه۶ با حرم مطهر معمولا سبب می شود 
تا چادرخوابی های زیادی را شــاهد باشیم و همواره سعی شــده با کارشناسی و نظارت و رسیدگی بموقع از 

برپایی چادرها در منطقه جلوگیری شود.
وی با اشاره به کاهش این آمار در فصل پاییز گفت: با توجه به اینکه آمار چادرخوابی در فصل تابستان بیشتر از 
کید بر حفظ امنیت و ایمنی مسافران در تمام ایام سال بر  باقی اوقات سال است، شهرداری منطقه همواره با تأ
بولوارها و بوستان های منطقه نظارت داشته و درصورت مواجهه با این موارد، آنان را به کمپ های زائر راهنمایی 
می کنند؛ بنابراین افرادی که می خواهند در مشــهد اقامت داشته باشند و از چادر استفاده کنند، می توانند در 

این کمپ ها مستقر شوند.

پیرو مطلبی که با عنوان «کتاب در حاشــیه» در ضمیمه روزنامه شهرآرای مشهد بخش شهرآرامحله۶ 
به شماره۳۶۰ در تاریخ دوشنبه ۲۷آبان۹۸ درج شده بود، از محله شهرک شیرین و کوی آقا مصطفی 
خمینی به عنوان محلات حاشــیه ای و کم برخورداری یاد شده است که در آن، بسترسازی فرهنگی در 
زمینه کتاب همچون ایجاد کتابخانه و مرکز مطالعه از سوی نهادهای ذی ربط از جمله آستان قدس رضوی 
انجام نگرفته است.در پاسخ به مرادی، نگارنده این ستون، و دیگر افراد دغدغه مند در این حوزه باید گفت: 
آستان قدس رضوی پیوسته در زمینه خدمت رسانی، توجه به مناطق حاشیه ای و کم برخوردار را در اقصی 
نقاط کشور به ویژه شهر مشهد در اولویت نخســت خود قرار داده است و به تبع آن، سازمان کتابخانه ها، 
موزه ها و مرکز اسناد آستان قدس رضوی در زمره نخستین گام هایی که در دهه۶۰ و در نخستین سال های 
پیروزی انقلاب اســلامی در راســتای ترویج فرهنگ کتاب و کتاب خوانی برداشــت، در ســال۱۳۶۹ 
خورشــیدی یک واحد کتابخانه را در خیابان محمدآباد، بولوار شهید رســتمی مشهد با زیربنای بیش از 
۲۸۶۰مترمربع بنا کرد. این کتابخانه در حال حاضر با دارابودن بالغ بر ۱۱۰هزار منبع چاپی و شــنیداری 
و دیداری، حدود ۳۰هزار عضو دارد که به گفته مسئول این کتابخانه بسیاری از اعضای آن ساکن محلات 
شهرک شــیرین و کوی آقا مصطفی خمینی هستند و پیوسته مراجعان بسیاری از مناطق یادشده که چه بسا 
عضو کتابخانه هم نباشــند، برای بهره مندی از خدمات فرهنگی به این مرکــز مراجعه می کنند. همچنین 
تجهیز و راه اندازی کتابخانه مشارکتی با ۱۱۰۰نسخه کتاب، قفسه، میز و صندلی مطالعه در محل مسجد 
محمدی شــهرک شهید رجایی، بولوار حر، حر۹ در ســال ۱۳۹۶ از دیگر اقدامات فرهنگی آستان قدس 

رضوی در منطقه یادشده است.
علاوه بر این کتابخانه مرکزی آستان قدس رضوی از ابتدای سال۱۳۹۷ طرحی را با عنوان زنگ کتاب با هدف 
ترویج فرهنگ مطالعه به اجرا درآورد که طی آن، کتاب داران این سازمان در مناسبت های مختلف ایام سال، به 
مدارس، مهدکودک ها و مراکز مختلف شهر با اولویت مناطق محروم و کم برخوردار رفته و در جمع میزبانان 
این مراکز که عموما کودک و نوجوان هستند، برنامه هایی را با هدف علاقه مندکردن این قشر به کتاب از جمله 
کتاب خوانی، قصه گویی، نقاشــی و اجرای نمایش بر اساس داستان های کتاب و... اجرا می کنند. مدارس 
مناطق شهرک شــیرین و کوی آقا مصطفی خمینی نیز از این امر اســتثنا نبودند و فقط از ابتدای سال بیش از 
۵۰برنامه زنگ کتاب در مدارس این مناطق و حومه آن، از جمله مهدکودک کبوترانه، مدرسه ابتدایی حضرت 
معصومه(س) و اشرف برزگر و... اجرا شده است که با استقبال خوبی از سوی کودکان و نوجوانان این مراکز 
همراه بوده است و بسیاری از آن ها در پایان برنامه به روال دیگر برنامه های زنگ کتاب، درخواست عضویت 

در کتابخانه آستان قدس رضوی را داشتند تا بیشتر از قبل با کتاب مأنوس باشند.
 محمدجواد قوی، مسئول روابط عمومی و امور بین الملل کتابخانه آستان قدس رضوی 
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محلات منطقه ما : چهنو، كارمند    ان اول، اســوه هاى 
دفاع مقدس، كارمند    ان د    وم، محمد    آباد    ، شهيد  مصطفي 
خميني،  شــيرين،  اميرآباد    ، معقول، كشاورز،  پورسينا، 

موعود    ،اروند ،    انصار و شهيد     باهنر

مردمک

این خانه  مخروبه 
در کوچه چهنو 
پاتوق معتادان شده 
و امنیت کوچه را به  
خطر انداخته است

موقعیت تصویر: 
خیابان
 آیت ا... صدوقی ٣

شهردار منطقه۶ از رفع ۳۴۶مورد سد معبر در فصل 
پاییز در این منطقه خبر داد.

۷۷هزار و ۷۲۰اصله درخت منطقه۶ در ۹ماه 
نخست امسال هرس سبز شد.

هرس سبز 77هزار اصله درخترفع346 مورد سد معبر

تخلف در زمين وقفى
کنار  حر۴۵،  خیابان  در      : بسكابادى 
به ساخت وساز  اقدام  مسجدالرضا(ع) عده ای 
غیرمجاز درون زمینی کرده اند که برای درمانگاه 

وقف شده است. به آن ها اخطار دهید.

پاسخ 137: اخطاریه لازم صادر شده است.

آخرین خبر

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  
مدیر  مسئول شهرآرا: مجیدخرمی

سردبیر شهرآرا محله: رضا سلیمان نوری  
مدیر منطقه۶شهرآرا: سینا عمرانیان           
دبیر شهرآرا محله منطقه۶: انسیه شهرکی

تلفن شهرآرامحله منطقه۶:  ۳۳۶۶۰۲۰۴                                                                                                                         

تلفن دفتر مركزی: ۳۷۲۸۸۸۸۱-۵ 
تلفن روابط عمومی: ۳۷۲۴۳۱۱۰ 

نمابر:  ۳۷۲۳۸۳۱۰ 
شماره پیامک:۳۰۰۰۷۲۸۹ 

دفتر مرکزی روزنامه شهرآرا:  میدان شهدا
 نبش دانشگاه یک 

دفتر منطقه۶: خیابان مصلی، بین مصلی۱و۳، 
بوستان رز

mahalle6@ shahrara.ir :پست الکترونیک
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این ســتون به حرف مردم و پیام های ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان می توانند 
مشــکلات محلــه خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

معاون فنی و اجرایی منطقه۶ از آمادگی همه نیروهای 
خدمات شهری در پی ورود سامانه بارشی خبر داد.

ورود سامانه بارشى و آماده باش منطقه

منطقه۶، هادی   روابط عمومی شهرداری  به گزارش 
لکزی با اشاره به اینکه براساس پیش بینی هواشناسی 
روزهای  در  یخبندان  احتمالا  و  باران  بارش  و  دما  افت 
انجام  با هماهنگی های  افزود:  افتاد،  اتفاق خواهد  آتی 
شده تمهیدات لازم برای مقابله با آب گرفتگی احتمالی 
تمامی  در  سطحی  آب های  هدایت  همچنین  و  معابر 
شهید  شهرک های  و  و۳  ناحیه۲  به ویژه  منطقه  نقاط 
آن ها  شهری  زیرساخت های  که  باهنر  شهید  و  رجایی 
شده  درنظرگرفته  نیست،  مناسب  مواقعی  چنین  برای 
رؤسای  حتی  و  دست اندرکاران  همه  طرفی  از  است. 

ادارات در منطقه در آماده باش هستند.
معاون فنی و اجرایی منطقه با اشــاره به تلاش ۲۹۴نیروی 
خدمات شــهری در منطقه در این شرایط ناپایدار جویبیان 
کرد: ۳دستگاه گریدر،۳۰خاور کمپرسی، ۹دستگاه خاور 
لجن کــش، ۳تراکتور بیل دار، ۲دســتگاه نمک پاش، یک 
دستگاه بیل برقی و ۲۰ دستگاه توماس در  منطقه به کارگیری 

شده است.

درخواست مسدودكردن دوربرگردان
یاد  يعقوبى:  برای حل مشکل تصادفات ز
دوربرگردان در بولوار مصلی، روبه روی۶ ، 

دوربرگردان را ببندید.

تا ۳۰سال می شود  حدود ۲۰  پاسخ 137: 
در  مصلی  معبر  دارد.  وجود  دوربرگردان  که 
سال آینده بحث احداث مسیر بی آرتی را دارد 

و دوربرگردان ها تغییر می کند.

دریافتی

به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه۶، حجت ا...  
حیدری گفت: نازیبایی منظر شهری، ایجاد مزاحمت و 
تضییع حقوق دیگر شهروندان از مهم ترین پیامدهایی است 
برخورد  با  باید  که  دارد  دنبال  به  عمومی  معابر  اشغال  که 

قاطع در پرتو اجرای قوانین شهر برای مقابله با آن کوشید.
وی ادامه داد: بــه همین منظور شــهرداری منطقه۶ با رفع 
۳۴۶مورد ســد معبر ناشــی از فعالیت دست فروشــان، 
وانت بار،گاری ها و کســبه در پاییز۹۸ اقدام به اجرای این 

قانون برای جلوگیری از اشغال معابر عمومی کرد.
شــهردار منطقه۶ گفت: ســدمعبر در منطقــه۶ یکی از 
مشکلاتی است که به واســطه وجود مجتمع های تجاری 

متعدد و زائرپذیربودن خودنمایی می کند.
حیدری به اقدامات مختلفی که در راســتای اجرای طرح سد 
معبر به همت اداره خدمات شهری منطقه در حال انجام است 
اشاره کرد و گفت: شهرداری منطقه۶ برای رفع معضل سدمعبر 
در کنار برخورد قاطعانه، اســتمرار برای حل این مشکل را در 

دستورکار قرار داده است.

نظافت ناتمام
ابتدای  پنجتن۷۷،  خیابان  در  نوكندى:  
کوچه نظافت به طور کامل انجام نشده است. 

درخواست می کنیم به پیمانکار اخطار دهید.

نیرو  و  داده شد  تذکرات لازم  پاسخ 137:  
دوباره برای نظافت اعزام شد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه، رئیس اداره   
فضای سبز منطقه۶ با اعلام این مطلب گفت: توسعه 
بهترین  از  یکی  منطقه  حاشیه  و  داخل  در  سبز  فضای 
راهکارهای بهسازی محیط  زیست شهری است که در 
صورت برنامه ریزی بلندمدت و منسجم می تواند نقش 
زیست محیطی  و  اجتماعی  معضلات  رفع  در  مهمی 
عملیات  منظور،  همین  به  افزود:  فخر  کند.حامد  ایفا 
هدف  با  درختان  سبز  هرس  و  پرچین ها  هرس چینی 

پیراستگی و فرم دهی درختان، در این منطقه انجام شد.
وی ادامه داد: در این عملیات علاوه بر هرس چینی و فرم دهی 
درختان ذکرشــده ۳۹۷اصله درخت خشــک و خطری 
حذف شد.فخر افزود: ۱۱۸هزار و ۷۶۶متر طول نیز هرس 
پرچین ها از جمله پیراکانتا، زرشــک زینتی و ترون انجام 
گرفته است.رئیس اداره فضای سبز منطقه۶ گفت: همچنین با 
هدف افزایش زیبایی بصری و زدودن نازیبایی ها از چهره شهر، 
عملیات ریشه کنی و درآوردن کنده درختان خشک شده به تعداد 

۹۰اصله اجرایی شد.  


